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سهم عربستان از بازار گردي زائران ايراني

حاجي با اين چمدان به كجا چنين شتابان؟!

سال هاس�ت چش�م انتظارند تا ب�راي به جا 
آوردن اين واجب الهي راهي سرزمين وحي 
ش�وند. همه با هم يكرنگ و يكدل گرد خانه 
دوست بگردند و در منا و عرفات سير آفاق و 
انفس كنند. حالا كه قرعه به نام شان افتاده 
و قرار اس�ت »حاجي« ش�وند، خدايي ترين 
لحظات ش�ان را به ج�اي طواف ح�رم يار و 
نيايش و ركوع و س�جود صرف جس�ت وجو 
در بازاره�اي س�عودي مي كنن�د،  غاف�ل از 
آنكه اجن�اس بنجل چيني بازار عربس�تان 
را، مي توان در هر ج�اي ديگري پيدا كرد اما 
لحظه هاي ناب مشعر،  منا و عرفات در روزهاي 
ماه مبارك ذي الحجه فرصتي است كه شايد 
هرگز مجال تكرارش را پيدا نكنند. بگذريم 
از اينكه چنين رفتارهايي موجب خروج ارز 
شده و در تضاد با حمايت از توليد ملي است. 

    
بر اس��اس آمارهايي كه س��عيد اوحدي، رئيس 
سازمان حج و زيارت مي دهد امسال قرعه به نام 
64 هزار نفر افتاده تا پس از سال ها چشم انتظاري 
و ماندن پش��ت نوبت هاي چندين ساله اعزام به 
س��رزمين وحي فرصت يابند تا »حاجي« شوند. 
به گفت��ه معاون ح��ج، عمره و عتبات س��ازمان 
حج و زي��ارت نيز تاكن��ون 14 ه��زار و 12 زائر 
ايراني وارد مدينه منوره ش��ده اند. اغلب حجاج 
اعزامي سال هاس��ت كه گرد و غبار پيري بر سر 
و روي شان نشس��ته و حاجي شدن و بهره مندي 

از بركات و خيرات فردي و اجتماعي اين س��فر 
معنوي مدت هاس��ت آرزوي تمامي آنهاس��ت. 
نفس كشيدن در س��رزميني كه رس��ول مكرم 
اسلام در آن نفس كشيده و پا گذاشتن جاي پاي 
پيامبران اولوالعزمي همچون حضرت ابراهيم)ع( 
و بوسيدن ش��كاف خانه كعبه و به چشم ديدن 
معجزه ولادت مولاي متقي��ان حضرت علي)ع( 
همگي لحظاتي است كه شايد هرگز تكرار نشوند 
اما گاهي وقت ها حجاج به خاطر مش��غول شدن 
به بازارگردي و تهيه س��وغات از اين فرصت ناب 

غافل مي شوند. 
   بساط شيطان كنار حرم خدا 

پايت كه به س��رزمين وحي مي رس��د همه چيز 
مهياس��ت تا كوله ب��ارت را از خي��رات و بركات 

انباشته كني. 
اينجا حتي نگاه هايت محاسبه مي شود و خيرات 
و بركات دارد. كافي است وضو بگيري بنشيني و 
به خانه كعبه نگاه كني. به فرموده ششمين امام 
ش��يعيان »نماز در مس��جد الحرام معادل 100 
هزار ركعت نماز اس��ت«. رس��ول خدا)ص( هم 
در اين باره مي فرمايد: »يك نماز در مسجد من، 
نزد خداوند برابر با 10 هزار نماز در ساير مساجد 
است، مگر مسجد الحرام، زيرا نماز در آن برابر با 

100 هزار نماز است«. 
با وجود اين اما در كنار حرم پيامبر و در حاشيه 
مس��جد الحرام حت��ي در منا و مش��عر و عرفات 
بس��اط هاي متعددي پهن شده تا فرصت حجاج 

را از بهره مند ش��دن از اين همه خيرات و بركات 
بس��وزاند. صف طولاني حجاج ايراني پش��ت در 
بسته مغازه هاي عربستان آن هم در وقت اذان و 
اداي فريضه نماز جماعت، تصوير نازيبايي است 
كه از نمايندگان كشور ايران در ذهن مردم ديگر 

كشورها نقش مي بندد. 
اين در حالي اس��ت كه حج��اج ايران��ي نماينده 
كش��ورمان هس��تند و چنين رفتارهاي سبك و 
دور از شأني شايس��ته نمايندگان كشور مسلمان 
ايران نيس��ت. همين مس��ئله موجب شده رهبر 
معظم انقلاب بر لزوم توج��ه حجاج به فضيلت در 
حضور  سرزمين وحي و پرهيز از عطش بازار گردي 

تأكيد كنند. 
   بازار گردي؛  فرصت سوزي و بيچارگي 

حضرت آيت الله خامنه اي در دي��دار كارگزاران 
حج ابراهيمي ضمن اش��اره به لزوم بهره برداري 
از فرصت حج ب��راي تقويت وح��دت ميان امت 
واحده اسلامي و نش��ان دادن عظمت اين امت، 
بر بهر ه مندي از فرصت بي بديل حج براي رش��د 
جنبه هاي فردي در كن��ار جنبه هاي اجتماعي 

حج تأكيد كردند. 
رهب��ر معظ��م انق��لاب رها ك��ردن حض��ور در 
مس��جد الحرام و مس��جد النبي را بي س��عادتي 
دانس��تند و افزودند:  »گزارش هاي��ي كه به من 
مي رسد، اين است كه متأسفانه، بعضي از حجّاج 
ما باز گرفتار اين بيچارگي هستند؛ برو در اين بازار 
پهلوي اين دكان دار، پهلوي آن كاسب يك جنس 
بنُجُل��ي را به دو برابر قيمت بخر، س��وار هواپيما 
كن بردار بياور تهران يا فلان ش��هر ديگر؛ ]اين [ 
خيلي غلط است. « به گفته ايشان بازارگردي نه 
فقط مصداق دور ريختن پول حجاج است بلكه 
موجب مي شود فرصت ناب زيارت،  نماز و نيايش 
در بهترين س��رزمين خداوند از دس��ت حاجي 

برود و بسوزد. 
طبق يك نظرس��نجي كه س��ال هاي گذشته از 
حجاج ايراني انجام ش��ده، 30 درصد وقت مفيد 
زائ��ران ايراني در س��فر حج ب��راي بازارگردي و 
خريد سوغات تلف مي شود. در فرودگاه با انبوهي 
از ساك هاي مملو از س��وغات مواجه مي شويد. 
خيلي وقت ها حتي يكي دو چرخ هم براي حمل 
اين همه سوغاتي كم است و ساك هايي كه روي 
هم انباشته ش��ده اند بارها س��ر خورده و از روي 

چرخ مي افتند. 
بر اس��اس برآوردها درآمدهاي حاصل از حج و 
عمره، ح��دود 7 درصد تولي��د ناخالص داخلي 
عربستان را تشكيل مي دهد كه اين مبلغ چيزي 
مع��ادل 32 ميليارد و 760 ميليون دلار اس��ت. 
بديهي است با توجه به عطش بازار گردي و خريد 
سوغاتي در ميان ايرانيان، منبع بخش مهمي از 
اين درآمد،  پول هاي 65 هزار حاجي ايراني است 

كه به جيب وهابيون سعودي مي رود. 
اين در حالي است كه مي شود چنين هزينه هايي 
را صرف آباداني كش��ور و چرخي��دن چرخ هاي 
توليد ملي كرد و به جاي خري��د اجناس بنجل 
از بازارهاي عربستان اگر هم قرار است سوغاتي 
تهيه شود از بازارهاي كشور خودمان باشد تا سود 
اين خريدها به جيب هموطنانمان برود و صرف 

آباداني كشور شود. 
  چمدان هاي پر از سوغات

و خالي از معنويت 
سالن فرودگاه پر است از چمدان هاي بزرگ مملو 
از سوغات. حاج خانم ها و حاج آقاها خوشحالند از 
آنكه چمدان شان براي همه اقوام و خويشاوندان 
سوغات دارد؛ سوغاتي كه بهترين لحظه هاي شان 
را به پاي خريدن آنها گذاش��ته اند ام��ا كوله بار 
معنويتي كه بايد براي خودشان جمع مي كردند، 

انگار خالي است.

گم�انه زن�ي ه�ا در 
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خص�وص انتخ�اب 
هيئ�ت  اعض��اي 
رئيسه و رئيس جديد شورا همچنان در حالي 
با حدس و گمان هاي اعضاي 31 نفره ش�ورا 
ادام�ه دارد و انتخاب�ات س�ومين س�ال از 
چهارمين دوره ش�وراي اسلامي شهر تهران 
پ�س از ام�ا و اگره�اي ف�راوان در خصوص 
برگ�زاري علني ب�ا حضور مس�تمع يا بدو ن 
حضور خبر نگاران، سبب شد تا جلسه شورا 
سه شنبه، دهم شهريورماه با حضور اصحاب 
رسانه، برگزار شود. اين در حالي است كه دو 
طيف اصلاح طلب�ان و اصولگرايان در انتخاب 
كانديداي خود براي رياست شورا به جمع بندي 
رسيده اند. در اين ميان صحبت از آراي طلايي 
ورزشكاران شورا براي روز سرنوشت شورا به 
ميان آمده اس�ت تا مش�خص ش�ود كليد در 
طلايي رنگ شورا درخيابان بهشت به چه كسي 
ي�ا چ�ه گروه�ي س�پرده خواه�د ش�د. 

       
برگزاري انتخاب��ات آتي هيئت رئيس��ه و رئيس 
جديد شورا سبب شد تا بار ديگر دو جناح حاضر در 
شوراي شهر، اصلاح طلبان و اصولگرايان، در مقابل 
يكديگر صف كشي كنند و بازار گمانه زني ها بيشتر 
داغ شود. در اين ميان برخي رسانه هاي جهت دار 
با باز كردن بازار گلايه ها و انتقاد به شهردار تهران 
در صددند عملكرد دوره فعلي شورا را بهانه اي براي 
تغيير رئيس و هيئت رئيس��ه قرار دهند. هرچند 
در دوره هاي اخير بسياري از افراد به روند توسعه 
شهري و ارتقاي زندگي شهروندان پايتخت نشين 

در دسترسي به خدمات اذعان داشته اند. 
با اي��ن ح��ال در دو س��ال پيش، در نخس��تين 
انتخابات رياست شوراي چهارم پايتخت، احمد 
مسجدجامعي با كس��ب 16 رأي از بين 31 عضو 
شورا بر صندلي رياست تكيه زد و مهدي چمران 
پس از دو دوره متوالي رياست شوراي شهر را به 
وي واگذار كرد، اما در س��ال دوم، مسجد جامعي 

در انتخابات مجدد تنها توانست 13 رأي در مقابل 
18 رأي كس��ب كند و بار ديگر رياس��ت شوراي 

چهارم را به چمران واگذار كرد. 
حال بايد منتظر ماند تا مشخص شود چه كسي بر 
صندلي نخست شورا تكيه خواهد زد تا مديريت 
شهري را در انجام مأموريت هايش كه همانا ارتقاي 

زندگي شهري است، همراهي كند. 
   تركيب اصلاح طلبان شورا در انتخابات 

هيئت رئيسه
 در حالي كه گماني زني ها براي پيش بيني رئيس 
ش��ورا همچنان ادام��ه دارد، رئيس كميس��يون 
معم��اري و شهرس��ازي اس��امي كانديداه��اي 
اصلاح طلبان ش��ورا در انتخابات هيئت رئيس��ه 
را اعلام كرد. محمد س��الاري با بيان اينكه پيرو 
جلسه هماهنگي برگزار شده ميان اصلاح طلبان 
شوراي ش��هر گزينه هاي هيئت رئيسه انتخاب 
ش��دند، گفت: براس��اس تصميم گي��ري صورت 
مسجدجامعي گزينه رياست شورا،  گرفته احمد 
احمد حكيمي پور به عنوان نايب رئيس، اسماعيل 
دوستي به عنوان سخنگو و محمدمهدي تندگويان 

و ش��جاع پوريان به عنوان منش��ي انتخابات آتي 
هيئت رئيسه انتخاب شدند. 

   ورزشكاران شورا مستقل مي آيند؟
س��الاري با بيان اينكه اعضاي ش��وراي شهر در 
دو طيف اصلاح طلب و اصولگرا س��عي در تبليغ 
براي كانديداي خود دارند، گفت: انتخاب هيئت 
رئيسه ش��ورا به رأي ورزشكاران ش��ورا بستگي 
دارد و ورزشكاران ش��ورا تعيين كننده انتخابات 

هيئت رئيسه هستند. 
وي با بيان اينك��ه در اين دوره نيز ورزش��كاران 
شورا به عنوان افراد مستقل وارد شدند، گفت: به 
نظر مي رسد تركيب شوراي شهر نسبت به دوره 
گذشته متفاوت باش��د اما با اين حال باز هم رأي 

ورزشكاران تعيين كننده رياست شورا است. 
   طلايي: چمران رئيس است 

همچنين مرتضي طلايي با اشاره به اينكه قصدي 
براي كانديداتوري رياست ش��وراي شهر تهران 
ندارم، اظهار داشت: برآورد من اين است كه در اين 
دوره نيز چمران رئيس شوراي شهر تهران خواهد 
شد.  نايب رئيس شورا ي شهر تأكيد كرد: اميدوارم 

پس از برگزاري انتخابات ش��وراي ش��هر تهران، 
مجدداً فضاي همدلي و يكپارچگي در شهر تهران 

فراهم شود و بتوان به شهروندان خدمت كرد. 
    آراي شورا متعلق به اعضاي شورا است 

 همچنين سخنگوي شوراي شهر نيز با اشاره به 
اينكه بنده طي مس��ئوليتم به عنوان سخنگوي 
شوراي ش��هر تهران بارها و بارها به اين موضوع 
تأكيد كرده ام كه نبايس��تي نگاه به شورا سياسي 
باشد، گفت: من نقش فراكسيون ها و جناح ها را در 
اين موضوع كمتر مي بينم و خوشبختانه در مورد 
بررسي طرح ها و لوايح در صحن شورا نيز به اين 

موضوع رسيده ايم. 
تقي پ��ور در خص��وص اس��امي كانديداه��اي 
اصولگرايان در سومين س��ال از فعاليت شوراي 
چهارم گف��ت: بنده اطلاع دقيقي از اين اس��امي 
ندارم و هنوز اصولگرايان ب��ه جمع بندي در اين 
زمينه نرسيده اند. وي تأكيد كرد: اينكه برخي ها 
اذعان مي كنند كه آراي ش��ورا از بيرون از شورا 

مشخص مي شود، توهين به شورا است. 
   آسيب هاي اجتماعي پاشنه آشيل شهر

در حقيقت مي بايد اظهار نظر واقع بينانه به دور از 
نگا ه هاي سياسي و جناحي ملاك عمل اعضاي 
شورا قرار گيرد و اين موضوعي است كه هموار ه 

دو طيف شورا بر آن تأكيد داشته اند. 
بر اين اس��اس نبايد فراموش كرد كه در ش��هر 
همواره آسيب هاي اجتماعي ش��هري به نوعي 
آتش زير خا كستر به ش��مار مي آيند كه تبعات 
اين مس��ائل و معضلات اجتماع��ي نبايد از نظر 
اعضاي شورا و رئيس جديد شورا دور بماند، چرا 
كه اولويت دادن به اين موض��وع خود مي تواند 
به نوعي ب��ه ارتقاي زندگي شهر نش��يني كمك 
شاياني كند و سايه امنيت و آرامش را بر پايتخت 
بگستراند، سبب تحول در لايه هاي پنهان شهر 
ش��ود و دس��تگاه هاي متولي را نيز در خصوص 
آس��يب هاي اجتماعي به نوعي حس��اس كند 
ت��ا ناكارآمدي هاي اين بخش ها نيز به حس��اب 

شهردار نوشته نشود.

درشورايشهربهرويچهكسيبازميشود؟
طلايي: چمران رئيس است

درطلاييرنگشورايشهربهرويچهكسيبازميشود؟
طلايي: چمران رئيس است

  وزير بهداشت در حاشيه افتتاح بزرگ ترين اتاق تميز كشور گفت: 
كاربرد اين اتاق هاي تميز در توليد محصولاتي است كه بايد به صورت 
استريل توليد شوند. سيدحسن هاشمي با بيان اينكه سهم ما از بودجه 
عمومي 10/3 اس��ت، نه 25 درصد ادامه داد: رقم پژوهش در كش��ور 
كمترين رقم اس��ت و وزارتخانه هايي كه در دادن حق��وق كارمندان 
خود مشكل دارند نمي توانند بودجه اي را به پژوهش اختصاص دهند، 
چراكه قانون نيز آنها را مكلف نكرده اس��ت. بايد در قانون برنامه ششم 
وزارتخانه ها مكلف ش��وند به پژوهش بودجه اختصاص دهند. ما براي 
پيشرفت علمي كشور هيچ چيزي كم نداريم، جز مقرراتي كه خودمان 

وضع كرده ايم تا دست و پاگير شوند. 
   فاني، وزير آموزش و پرورش با اش��اره به اجراي رتبه بندي معلمان 
گفت: با اجراي رتبه بندي معلمان از مهر 94 اميدواريم گام ديگري در 
كاهش فاصله دريافتي فرهنگيان با س��اير كارمندان برداريم و بتوانيم 
سال تحصيلي 95- 94 را با شادابي بيشتر و توانمندي بالاتر در مهر 94، 
شاهد باش��يم و اميدوارم در برنامه ششم توسعه احكامي را پيش بيني 
كنيم كه به موجب آن سهم آموزش و پرورش از بودجه عمومي بيشتر 

شود و اختيارات و توانمندي آموزش و پرورش را شاهد باشيم. 
   مينو اصلاني، رئيس س��ازمان بسيج 
جامع��ه زن��ان با اش��اره ب��ه هجمه هاي 
دشمنان در موضوع زنان و خانواده گفت: 
متأس��فانه طي دو س��ال قبل، تحركات 
فمنيست ها در كشور بيشتر شده است تا 
جايي كه متوليان امر در سفر اخير خود 
به نيويورك تعهدات زيادي در حوزه زنان 

به سازمان  ملل داده اند كه اين تعهدات در مسائلي همچون تساوي 
زن و مرد يا اش��تغال بيشتر زنان و... مي باش��د كه هدف آن تضعيف 

بنيان خانواده است. 
   دكتر علي اكبر پورفتح الله، رئيس س��ازمان انتقال خون يكي از 
بزرگ ترين اقداماتي را كه بعد از گذشت 40 سال از تأسيس سازمان 
انتقال خون محقق شد، توجه به اقتصاد انتقال خون عنوان كرده و 
گفت: امس��ال چرخه اقتصادي انتقال خون و تعرفه گذاري خدمات 
انتقال خون نهايي ش��د. البته رايزني با مجلس ش��وراي اس��لامي، 
متقاعد كردن س��ازمان هاي بيمه گر و تصويب آن در ش��وراي عالي 
بيمه و نهايتاً تصويب در هيئت دولت، كار به ش��دت فشرده اي بود. 
درحال حاضر 14 خدمت انتقال خ��ون را تعرفه گذاري كرديم و در 
واقع از فروردين ماه كه اين تعرفه گذاري تصويب شده، بيمه ها موظف 
به اجراي آن هس��تند. در اين زمينه با تعللي از سوي سازمان هاي 
بيمه گر درباره اجراي تعرفه هاي انتقال خون مواجهيم كه اميدواريم 

به زودي مرتفع شود. 
  به گزارش سازمان حج و زيارت، مراس��م برائت از مشركين و چهار 
دعاي كميل امسال همانند سال هاي قبل برگزار مي شود و در بعثه مقام 
معظم رهبري و سازمان حج و زيارت همه تمهيدات به كار رفته تا امسال 

حجي آرام و مطلوب برگزار و خدمات مطلوب به زائران ارائه شود. 
   موضوع بازنشس��تگي پيش از موعد از جمله موضوعاتي اس��ت كه 
تعدادي از فرهنگيان كشور پيگير آن هس��تند، به همين خاطر سوم 
شهريور ماه امسال بخشنامه بازنشستگي پيش از موعد بدون سنوات 
ارفاقي به ادارات كل آموزش و پرورش استان هاي كشور ابلاغ شد كه 
بر اساس آن، فرهنگياني كه به دليل بيماري توانايي تدريس ندارند در 

اولويت بهره مندي از شرايط بازنشستگي قرار مي گيرند.

محمدرضا   هاديلو استقراربيمههاياجتماعيفراگير
درانتظارتصميممجلس

رئيس سازمان بهزيس�تي كشور ضمن 
اش�اره به اينكه در حال حاضر بيمه هاي 
درماني با اجراي طرح يكس�ان ش�دن 
بيمه هاي پايه درمان، ب�ه قانون تبديل 
شده اند اما همچنان بيمه هاي اجتماعي 
فاقد ماهي�ت قانون�ي هس�تند، گفت: 
استقرار نظام چند لايه تأمين اجتماعي 
در مجلس و بيمه هاي اجتماعي نيز در كميسيون اجتماعي مجلس در 
حال بررسي است و اميد مي رود تا پايان دولت يازدهم تصويب شود. 
انوشيروان محسني بندپي به ايسنا گفت: اس��تقرار نظام چندلايه تأمين 
اجتماعي كه شامل بخش هاي حمايتي، اجتماعي و درماني است، در شرح 
وظايف وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي قرار مي گيرد كه در حال حاضر 
تصويب آن در مجلس شوراي اسلامي در دست بررسي قرار دارد، در صورت 
تصويب آن نيز شاهد استقرار بيمه هاي اجتماعي فراگير و بهره مندي هر 
يك از افراد جامعه با سطوح مختلف درآمدي از مزاياي بيمه هاي اجتماعي 
خواهيم بود. وي در ادامه ضمن بيان اينكه در حال حاضر استقرار بيمه هاي 
اجتماعي فراگير در اختيار دولت نبوده و منوط به تصميم مجلس شوراي 
اسلامي است، گفت: خواه ناخواه بايد نظام اجتماعي كشور را مبتني بر سه 
لايه درماني، حمايتي و اجتماعي پيش برد زيرا در غير اين صورت نمي توان 
در حوزه رفاه موفق عمل كرد. رئيس سازمان بهزيستي كشور همچنين 
اظهار كرد: تمامي كشورهاي موفق دنيا در بحث »رفاه اجتماعي« اطمينان، 
اعتماد و آس��ايش را در جامعه خود ب��ا برقراري اين س��ه لايه حمايتي، 
اجتماعي و درماني ايجاد كرده اند. اكنون نيز استقرار نظام چند لايه تأمين 

اجتماعي در كشور به ضرورت احساس مي شود. 
بندپي همچنين خاطرنشان كرد: تمركز صرف بر مسائل و سطوح درماني 
و غافل شدن از حمايت هاي اجتماعي باعث بروز مشكلات در سطح رفاهي 
كشور خواهد ش��د، به همين دليل موفقيت در اين بخش مستلزم توجه 
به حمايت هاي اجتماعي است. گفتني است، دستور ايجاد نظام چند لايه 
تأمين اجتماعي در برنامه ششم توس��عه از سوي مقام معظم رهبري در 
قالب سياست هاي كلي برنامه ششم توسعه صادر شده است. همچنين 
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي اوايل امس��ال نيز بر اجرايي شدن طرح 
بيمه هاي اجتماعي فراگير كه بر اساس آن هريك از افراد جامعه با سطوح 
مختلف درآمدي مي توانند از مزاياي بيمه هاي اجتماعي بهره مند شوند، 

تأكيد كرد و آن را از جمله ماموريت هاي وزارتخانه متبوعش دانست.
---------------------------------------

معاون توسعه روستايي رئيس جمهور: 
توسعهروستاهافقطبهيكدهمهزينه

انتقالپايتختنيازدارد
 ته�ران را نمي تواني�د با 20 س�ال پيش مقايس�ه كني�د، چراكه 
 از ي�ك ط�رف ت�ا كهري�زك و از ط�رف ديگ�ر ت�ا اط�راف 
 كرج گسترده شده  است و متأسفانه شاهديم زمين هاي كن و سولقان 

توسط شهرداري بلعيده مي شوند. 
ابوالفضل رضوي، معاون توس��عه روس��تايي و مناطق محروم رياس��ت 
جمهوري در گفت وگو با ايلنا در پاسخ به اين پرسش كه آيا آمار مشخصي 
از مهاجرت روستاييان به شهرها داريد يا خير، اظهار داشت: در سال 1335 
تركيب جمعيتي ايران، 68 درصد روستايي و 32 درصد شهري بوده و در 
حال حاضر تركيب جمعيتي 28 درصد روستايي و 72 درصد شهري شده 
است، اما نمي توانيم بگوييم همه روستاييان مهاجرت كرده اند، چراكه 
بعضي روس��تاها بزرگ و تبديل به شهر ش��ده اند. بنابراين همه كاهش 
جمعيت روستايي ناشي از مهاجرت نيست اما تا حدي مي توانيم اين را 
بيان كنيم كه امروز قريب به 60 الي 70درصد حاشيه نشين هاي شهرهاي 
بزرگ، روستانشيناني هس��تند كه مهاجرت كرده اند. وي همچنين به 
مشكلات ناشي از حاشيه نش��يني و هزينه هاي ناشي از انتقال پايتخت 
اشاره كرد و گفت: مشكلات زيست محيطي، اجتماعي، فرهنگي، مسائل 
اقتصادي و بيكاري از جمله مش��كلات حاشيه نش��يني است. به جرئت 
مي گويم اگر به جاي هزينه انتقال پايتخت، دولت يك دهم هزينه انتقال 
آن را براي عمران و توسعه روستاها و شهرهاي محروم هزينه كند، هم 
زودتر و منطقي تر جواب مي دهد و هم كمتر از پنج سال به نتيجه مثبت 
خواهد رسيد. اگر دولت به انتقال پايتخت فكر كند، وقت زيادي را هزينه 
مي كند. از سوي ديگر طبق برآورد كارشناسان، بودجه 30 سال كشور 

لازم است تا انتقال پايتخت انجام شود.
---------------------------------------

با توجه به كمبود 200 هزار پرستار 
كشوربهپرستارانچندپيشهنيازدارد

كمبود 200هزار پرستار در كشور، لزوم 
تربيت كمك بهي�اران، ارتقاي جايگاه 
پرس�تاري و ارس�ال مجدد تعرفه هاي 
 پرس�تاري ب�ه ش�وراي عال�ي بيم�ه 
ك�ه  ب�ود  م�واردي  مهم تري�ن   از 
 مع�اون پرس�تاري وزي�ر بهداش�ت 
همزم�ان با هفت�ه دولت مط�رح كرد. 
به گزارش »جوان«، محمد ميرزابيگي در نشستي خبري در خصوص 
عملكرد اين معاونت طي يك س��ال گذش��ته، در رابطه با سطح بندي 
خدمات پرس��تاري و لزوم تربيت كمك پرس��تارها گفت: ما در عرصه 
ارائه خدمات پرستاري سه سطح اوليه، عمومي و تخصصي داريم و بايد 
در اين سه سطح نيز نيرو داشته باش��يم. در هيچ كجاي دنيا در عرصه 

مراقبت هاي اوليه نيروي باسواد دانشگاهي به كار گرفته نمي شود. 
وي افزود: ما به پرستاراني چند پيش��ه نياز داريم كه در دنيا براي آنها 
دوره هاي كوتاه مدتي برگزار مي ش��ود. 18 دوره براي آنها تعريف شده 
است كه پنج دوره از ابتداي مهر آغاز مي شود. سطح كساني كه شركت 
مي كنند، كارشناس است و اين دوره ها سه تا شش ماه طول مي كشد. از 

انجمن هاي علمي نيز دعوت كرديم كه كار را به دست بگيرند. 
ميرزابيگي با بيان اينكه در كش��ور حدود 200هزار پرستار كم داريم، 
گفت: برنامه ريزي ها در راس��تاي افزايش ظرفيت پرس��تاري در اين 
دولت آغاز شده است و اجراي سياست هاي جديد مشخص مي كند ما 

ظرفيت هاي پرستاري را بايد افزايش دهيم. 
معاون پرستاري وزارت بهداشت ادامه داد: در گذشته در كشور قبل از 
دوره كارشناسي سطوحي تحت عنوان كمك بهيار، بهيار و كاردانش 
داشتيم، اما از دهه 70 تا امروز اين س��ه دوره حذف شده اند و پرستار 
كارشناسي تبديل به دم دستي ترين نيرو شده است و بايد خدمت اوليه 
به بيماران ارائه كند كه گاهي اين اقدامات ب��ه همراهان بيمار واگذار 
مي ش��ود. در نتيجه ما در اين عرصه دوره اي را تح��ت عنوان بهياري 
يك ساله يا كمك پرستاري با 33 شرح وظيفه تعريف كرديم. اين شرح 

وظايف نياز به اينكه پرستار دانشگاهي آنها را انجام ندهد، ندارد. 
ميرزابيگ��ي در خصوص رفع كمب��ود نيرو در گروه هاي پرس��تاري و 
راهكاره��اي اين معاونت گفت: ت��ا امروز حدود 9هزارپرس��تار جذب 
شده اند. همچنين مجوز اس��تخدام 7هزار نفر از دولت براي بخش ها و 

بيمارستان هاي تازه تأسيس با اولويت پرستاري گرفته شده است. 
وي در خصوص بحث اخلاق پرستاري و مراقبت هاي معنوي نيز گفت: 
در زيرمجموعه شوراي عالي اخلاق پزشكي كميته اخلاق پرستاري 
تش��كيل ش��ده و در حال فعاليت اس��ت. همچنين واحدهاي اخلاق 
پزشكي و مراقبت هاي معنوي نيز به دروس پرستاري اضافه مي شود 
و طي چند م��اه آينده دوره هايي در اين خص��وص و در زمينه ارتباط 

پرستار با بيمار برگزار مي شود.

زهرا   چيذري
   گزارش  يك

چرا»مهر«بامدارسمهرباننيست!
شهريور با تمام زيبايي هايش حس و حال خاصي دارد. در اين ماه گويي 
شمارش معكوس براي فرا رسيدن مهرماه آغاز شده است. هوا يك روز 
گرم است و يك روز خنكي صورت شهروندان را نوازش مي كند. از همه 
مهم تر حس و حالي كه دانش آموزان دارند، نشان مي دهد كه مهر حتماً 
زنگ ها را به صدا درخواهد آورد. ش��ايد به جرئت بتوان گفت مدرسه و 

دانش آموز و معلم جزو اولين نمادهاي پاييز هستند. 
اين روزها مدارس سراسر كشور خود را براي بازگشايي فضاهاي آموزشي 
آماده مي كنند و مدارس استان تهران به دليل وجود جمعيت بسيار زياد 
و همچنين مهاجر پذي��ر بودن اط��راف پايتخت در شهرس��تان  هاي 
حاش��يه اي، مش��كلاتي در خصوص كمبود مدارس و فرسوده بودن 

فضاهاي آموزشي را به دوش مي كشد. 
با اينكه همگان فك��ر مي كنند مدارس تهران به علت قرار داش��تن در 
پايتخت از وضعيت خوبي برخوردارند اما گزارش ها نشان مي دهد كه 
تهران همواره يكي از استان هاي نيازمند توجه در حوزه مدرسه سازي و 
تخريب و بازسازي فضاهاي آموزشي فرسوده بوده و دست نيازش براي 

طلب اعتبارات بيشتر از هميشه دراز است. 
بر پايه گزارشي كه مدير كل نوسازي مدارس استان تهران ارائه كرده، 
تعداد 250 پروژه در اين اس��تان در دس��ت بهره برداري اس��ت كه از 
اين تعداد 112 پروژه مهرماه امس��ال تحويل آم��وزش و پرورش داده 
مي ش��ود. پروژه هايي كه ش��امل هزار و 350 كلاس درس با زيربنايي 

حدود190 هزار مترمربع است. 
هميش��ه در كنار س��اخت بناها، استانداردسازي سيس��تم گرمايشي 
مدارس نيز يكي از چالش هاي مسئولان به شمار مي آمده؛ موضوعي كه 
هر سال با به صدا درآمدن زنگ مدارس بر سر زبان ها مي افتد و با تعطيل 
شدن آنها از ياد مي رود. البته امسال نيز از همين الان مديركل نوسازي 
مدارس استان تهران گفته »از شروع فصل سرما چيزي به عنوان بخاري 
گازي در مدارس دولتي نخواهيم داشت و تا پايان سال پرونده سيستم 

گرمايشي بسته خواهد شد.«
داري��وش ورناص��ري از درد جديد ديگري ه��م رونماي��ي كرده كه 
»س��ايت هاي مس��كن مهر« اس��ت. وي در مورد فضاهاي آموزشي 
مسكن مهرها گفته: »احداث فضاهاي آموزش��ي در اين سايت ها در 
س��ال هاي اخير، انرژي زيادي را صرف خود كرده است و ما با كمبود 
فضاي آموزشي روبه رو هستيم كه با كمك خيرين و سازمان نوسازي 
در چالش هستيم تا اين مسئله نيز حل ش��ود كه در همين راستا در 
سايت هاي مسكن نوزده گانه استان تهران همانند اسلامشهر، ملارد، 
پرند، پيشوا و... 15 مدرسه مهرماه س��ال جاري به آموزش و پرورش 

تحويل داده مي شود. 
مديركل نوسازي مدارس استان تهران تأكيد كرده: در سال تحصيلي 
95- 94 مشكل كمبود فضاي آموزشي نخواهيم داشت اما حل شدن 
مشكل فضاي آموزشي س��ايت هاي مس��كن مهر چندين سال طول 
خواهد كشيد. به همين خاطر س��اخت فضاي آموزشي در منطقه 22 
مهر 94 آماده نمي شود، بلكه براي سال تحصيلي 96- 95 اين فضاها 
آماده خواهد شد، اما براي اينكه فشار تراكم دانش آموزي را از منطقه 

22 كم كنيم، اين تراكم را در منطقه 5 افزايش داده ايم.«
با يك حساب سر انگشتي مي توان گفت در مس��كن مهر تهران تعداد 
330 هزار واحد مس��كوني وجود دارد كه اگر فرض بر اين باشد كه به 
ازاي هر خانواده، يك فرزند وجود دارد، 330 هزار دانش آموز خواهيم 
داشت كه نياز به 350 مدرسه دارند. با اينكه به گفته مسئولان آموزش و 
پرورش برنامه ريزي شده تا مجموعاً 75 مدرسه اي كه در دست ساخت 
است، تا سال تحصيلي 96- 95 تحويل آموزش و پرورش شود، اما باز 

پاسخگوي نيازهاي واقعي سايت مسكن مهر نخواهد بود. 
از طرف ديگر در سطح اس��تان تهران بيش از هزار واحد آموزشي 
وجود دارد كه عمر بيش از 40 سال دارند و براي تخريب و بازسازي 
مدارس به 3 هزار ميليارد تومان نياز است كه ساماندهي فضاهاي 

آموزشي يك پروسه 10 ساله را مي طلبد. طب�ق ي�ك نظرس�نجي 
كه س�ال هاي گذش�ته از 
حجاج ايراني انجام شده، 
30 درص�د وق�ت مفي�د 
زائران ايراني در سفر حج 
براي بازارگ�ردي و خريد 
س�وغات تلف مي ش�ود. 
در ف�رودگاه ب�ا انبوه�ي 
از س�اك هاي ممل�و از 
سوغات مواجه مي شويد


